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Ansamblul „Timișul” în 
sărbătoare. 55 de ani de 
folclor autentic bănățean

Campania de sterilizare 
gratuită a câinilor 
continuă la TimișoaraCitiți în pagina 4
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„Astăzi, mai mult ca oricând, se 
simte în lume nevoia de credință”
Interviu cu ÎPS Ioan Selejan, 
Mitropolitul Banatului, 
care ne-a dăruit din timpul său 
pentru a răspunde la câteva 
întrebări și a ne reaminti locul pe 
care credința ar trebui să îl aibă în 
viața noastră. 
Un scurt moment de reflecție 
spirituală, la finalul unui an vibrant 
pentru Timișoara și timișoreni.

Aflați din pagina 3

Mii de metri pătrați au fost 
ocupați ilegal,
dar vor fi redați comunității. Ce suprafață 
am eliberat deja și ce ne propunem în 
continuare?

Comunitate, că-i mai bună 
decât toate

Cuvântul comunitate este, fără îndoială, 
central în viața noastră. Comunitatea este 
familia noastră extinsă, care ne permite să 
creștem împreună și să ne punem amprenta 
pe modul în care construim viitorul. 

Când suntem membri ai unei comunități, 
devenim parte din ceva mai mare decât noi 
înșine. Implicarea în viața comunității ne oferă 
un sens și satisfacții care nu țin de câștiguri 
materiale.

Anul Capitalei Culturale ne-a oferit șansa de 
a redescoperi puterea comunității. Energia 
care a traversat întregul oraș ne-a adus 
împreună. Am învățat unii de la alții. Am 
deschis poarta pentru oaspeți și am dus 
povestea Timișoarei peste graniță. Am avut 
șansa de a arăta lumii întregi că etnii diferite 
pot forma o comunitate prosperă. Că 
respectul poate genera progres. Că modelul 
timișorean e european de sute de ani.

Am mai învățat că nu e suficient să fim simpli 
spectatori. Că, dacă vrem să avem un cuvânt 
de spus, nu putem sta deoparte. Și ne-am 
reamintit că ceea ce ne unește e mereu mai 
puternic decât ceea ce ne desparte. 

Dincolo de opinii, controverse sau convingeri 
suntem cu toții timișoreni și ne mândrim cu 
asta.

Malul Begăi de-a lungul Bd. V. Pârvan
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Un laborator digital, un cabinet de 
robotică, treceri de pietoni mai sigure și 
piste de biciclete moderne. Sunt câteva 
dintre proiectele votate de timișoreni în 
cadrul programului de bugetare parti
cipativă, finanțat de Primăria Municipiului 
Timișoara. Toate au fost propuse de 
timișoreni, votate de timișoreni și 
implementate de primărie. Acum contribuie 
la transformarea Timișoarei întrun oraș 
sigur, modern și inovator. 

Timișoara, nota 10 la voturi și proiecte 
Anul trecut, Timișoara sa aflat în 

fruntea listei naționale, atât la numărul de 
proiecte depuse, cât și la numărul voturilor,  
urmată de ClujNapoca, Târgu Mureș și 
Oradea. În 2023, procentul celor care au 
votat proiectele depuse a crescut cu 25% 
față de anul trecut. 8.200 de locuitori ai 
cartierelor timișorene sau mobilizat 
exemplar să susțină inițiative ce vizau 
propriile cartiere. 13 proiecte au fost 
declarate câștigătoare, iar bugetul alocat de 
Primărie a crescut, de la 3 milioane de lei la 
4,2 milioane de lei. Cartierele care au 
beneficiat de acești bani în plus sunt 
Fratelia, Ronaț, Polonă și Kuncz.

Laboratorul viitorului
Fiecare investiție pe care o facem 

contribuie la transformarea în bine a 
comunității, de la reabilitări, lucrări de 
modernizare, reparații sau diverse 
intervenții, până la tehnologie de ultimă 
generație pentru elevi.

Laboratorul digital pe care lam 
amenajat la Liceul Teoretic „Grigore Moisil” 
în cadrul programului de bugetare 
participativă, este pus gratuit la dispoziție 
elevilor din orice școală din Timișoara, pe 
baza unei solicitări. Ghidați de echipa 
Liceului Moisil, elevii folosesc roboţi 
educaţionali multifuncţionali, calculatoare 
cu softuri de design grafic incluse, tablă 
interactivă, imprimante 3D și ochelari VR.

„Laboratorul digital este destinat 
tuturor profesorilor care doresc să facă 
lecții digitale, care vor să folosească 
tehnologia. Copiii sunt fascinați de roboții 
pe care îi avem, de ochelarii VR, cu care 
putem face călătorii în jurul lumii, în timp, 
sau în universul științei, altfel decât în 
paginile din manual. Se pot face activități 
potrivite pentru elevi de toate vârstele, de 
la clasa întâi, la liceu. E important să vadă 
că școala poate fi fascinantă și că 
tehnologia este accesibilă tuturor.”  Magda 
Gurzun, profesoară la Liceul „Grigore 
Moisil” și inițiatoarea proiectului. 

„Laboratorul este foarte bine echipat și 
este o inițiativă foarte bună. Eu sunt la liceu, 
în clasa a XIa și am început să fac voluntariat 
pentru laborator din clasa a Xa. Încercăm să 
îi îndrumăm pe copii de mici înspre robotică, 
să vedem dacă au înclinație spre acest 
domeniu. Ca voluntar, îi ajut și le împărtășesc 
din cunoștințele mele. Datorită laboratorului 
am reușit să înțeleg mai bine cum 
funcționează ochelarii VR ”  Alex, 17 ani.

„Sunt foarte fericit că școala noastră are 
acest laborator și îmi place că îl împărțim cu 

restul școlilor. Avem mai multe activități în 
care îi învățăm pe alți copii, din toată 
Timișoara, lucruri legate de robotică. Sunt 
bucuros că am ocazia să fiu voluntar aici 
pentru că am învățat cum să explic lucrurile 
mai bine, pe înțelesul tuturor. În toată 
această perioadă miam dezvoltat atât 
abilitățile în domeniul roboticii, cât și în 
ceea ce privește munca în echipă”.  
Bogdan, 16 ani. 

De laboratorul digital sau bucurat și 
copiii de la Centrul de zi „Sf. Nicolae” și au 
fost foarte entuziasmați de șansa de a 
vedea tehnologia în acțiune. 

„În timpul vacanței de vară, eu și câțiva 
colegi de la centru am fost la Laboratorul 
digital de la Grigore Moisil, unde am 
programat roboți. Iam programat să 
execute diverse comenzi, să joace fotbal. 
Mia plăcut echipamentul cu care am lucrat 
și oamenii care neau ajutat. Mia mai 
plăcut și călătoria virtuală pe care am 
făcuto prin Paris, Roma și alte orașe. Îmi 
doresc să mai merg.”  Cristian, 16 ani.

„Împreună cu colegii de la centru, am 
participat la un grup de robotică, la Liceul 
Moisil. Neam distrat programând roboți 
să transmită diverse mesaje vocale, să se 
deplaseze, să se învârtă, să joace fotbal. 
Cu ajutorul ochelarilor VR am   vizitat 
locuri minunate, din întreaga lume.”   
ZinaSuzi, 11 ani.

Bugetarea participativă, pe scurt 
Programul de bugetare participativă 

înseamnă idei ale timișorenilor, votul 
cetățenilor, bani de la bugetul local și 
implementarea de către primărie. Este o 
colaborare între administrație și cetățeni. 
Proiectele propuse nu trebuie să fie foarte 
complexe sau elaborate, dar să aducă o 
îmbunătățire în viața comunității.
Etapele procesului de bugetare 
participativă:

◆ Întâlniri cu timișorenii, în cartiere, 
pentru identificarea nevoilor comunității

◆ Depunerea ideilor de proiect
◆ Analiza proiectelor din punct de 

vedere tehnic, juridic și financiar
◆ Votul: proiectele care primesc cele mai 

multe voturi din partea comunității sunt 
selectate pentru implementare

◆ Implementarea de către specialiștii din 
Primărie și managerii de cartier

Pentru ca programul să aibă succes este 
necesară o implicare cât mai mare a 
cetățenilor și a partenerilor campaniei, 
ONGuri sau alte organizații. 

Puteți urmări stadiul proiectelor 
derulate prin programul de bugetare 
participativă accesând linkul
https://decidem.primariatm.ro/bp.  

Viața cartierelor

În Zona Martirilor e destul de 
complicat cu locurile de parcare. E și mai 
greu atunci când o mașină zace 
abandonată luni de zile. M.G, locuitor din 
zonă, a sesizat faptul că mașina cu 
numărul IF99BAA este abandonată pe 
una din străzile cartierului de mai bine 
de 6 luni. Cu ajutorul managerului de 
cartier, a fost solicitat sprijinul Poliției 
Locale. După verificările necesare pentru 
a confirma faptul că mașina este, într
adevăr, abandonată, aceasta a fost 
ridicată. Un singur loc de parcare nu 
rezolvă toate problemele, dar este cu o 
problemă mai puțin pentru cei care îl pot 
folosi. 

Dacă observați mașini nefolosite, 
care sunt lăsate pe domeniul public o 
perioadă mai lungă, puteți semnala 
acest lucru pe aplicația de sesizări a 
Primăriei Municipiului Timișoara, la 
https://sesizari.primariatm.ro/

Sesizat/ rezolvat

Cu sprijinul Primăriei, timișorenii dezvoltă 
comunitatea de care aparțin

Laboratorul digital are mare succes la elevi
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Peste 5 hectare de teren din 
proprietatea Municipiului Timișoara sunt 
ocupate ilegal de clădiri și terase. Unele 
dintre ele șubrede, altele folosite pentru 
cluburi de noapte sau petreceri, toate însă 
ocupând domeniul public fără acte.

Unii dintre cei care leau folosit au 
sfidat și ignorat legea cu bună știință. Alții 
au fost doar prinși întro situație care a 
fost lăsată intenționat în zona gri a 
neclarității juridice ani de zile. Valoarea 
terenurilor ocupate ilegal de pe malul 
Begăi și din zona Stadion este de circa 22 
de milioane de euro.

Mii de metri pătrați ocupați ilegal
Primarul Municipiului Timișoara a 

emis dispoziții de demolare pentru mai 
multe clădiri construite ilegal pe 
domeniul public. Aceste construcții nu 
sunt edificate cu autorizație de construire, 
pentru ele nu există contracte de 
închiriere sau de concesiune. Practic, au 
folosit terenul care este domeniul public, 
fără să plătească nimic.

„Timișoara e a tuturor și nu voi permite 
ca patrimoniul orașului să fie acaparat de 
câțiva. Vorbim de hectare întregi din 
terenul timișorenilor, care până acum au 
fost exploatate ilegal. Vrem să amenajăm 
în această zonă un culoar verde unde 
timișorenii să petreacă timp liber în natură. 
Acțiunea noastră e un semnal pentru toți 
cei care doresc ca în Timișoara respectul 
pentru lege să fie regula, nu excepția”, 
transmite primarul Dominic Fritz.

Terasa BOSS
În noiembrie, Primăria Municipiului 

Timișoara a început acțiunea de eliberare 
a terenurilor de pe malul Begăi, cu cele pe 
care funcționa fosta Terasă Boss. Aceasta 
a ocupat, pe bulevardul Vasile Pârvan, o 
suprafață de 6.425 mp din domeniul 
public al Municipiului Timișoara, cu o 
valoare estimată la 2,6 milioane euro. 
Cheltuielile de desfiinţare vor fi suportate 

de reprezentanții Terasei Boss în 
conformitate cu prevederile legale.

Deși reprezentanții terasei – firma M 
BOX SECURITY SERV SRL și ADRIA SRL – au 
cerut suspendarea dispoziției primarului 
Dominic Fritz, prin care sau impus 
măsurile de demolare, Primăria Timișoara 
a câștigat definitiv procesul în instanță. 

Și la Gatsby Social Club, situat în 
imediata vecinătate a Trasei Boss, 
construcțiile au fost ridicate fără contract 
de concesiune sau autorizație de 
construire. Activitățile se desfășoară fără 
autorizație de funcționare și autorizație 
ISU. Aici este vorba de o suprafață de 
5.814 mp, cu o valoare estimată de 2,3 
milioane de euro.  

Baza de canotaj a CSM
Acțiunea de eliberare a malului Begăi 

a continuat cu clădirile situate pe o 
suprafață de 3.863 mp de teren intravilan, 
aflat tot în proprietatea Municipiului 
Timișoara. Pe acest teren au existat 
câteva construcții neîntabulate, edificate 
fără autorizație de construire. Clădirile au 
fost extinse ilegal cu construcții noi, 
pentru care era imposibil să se mai 
elibereze autorizații în vederea intrării în 
legalitate. Printre aceste spații se numără 
și cel în care se antrenau canotorii 
Clubului Sportiv Municipal. Nici clubul 
sportiv, nici celelalte entități juridice care 
ocupau acel spațiu nu aveau contract de 
închiriere sau concesiune, nici pe clădiri și 
nici pe teren. Încă de la început, Primăria 
Municipiului Timișoara sa aflat în dialog 
cu reprezentanții CSM. Sau discutat mai 
multe opțiuni pentru ca baza de canotaj 
să își găsească un alt spațiu pentru 
depozitarea ambarcațiunilor și acce
soriilor necesare pentru antre namente. 
Soluția temporară agreată de ambele 
părți a fost de a muta baza de canotaj într
un spațiu al Municipiului Timișoara situat 
în apropiere, tot pe bulevardul Vasile 
Pârvan. La fel ca și până acum, 
ambarcațiunile vor fi depozitate afară. 

„Clubul Sportiv Municipal Timișoara a 
ținut constant   legătura cu autoritățile 
locale cu privire la situația bazei sportive 
de canotaj de pe Vasile Pârvan nr. 13   și 
am fost asigurați că există o soluție 
temporară pentru a se putea desfășura în 
continuare antrenamentele la secția de 
canotaj și cautăm împreună o soluție pe 
termen lung. Propunerea temporară este 
ca, după finalizarea lucrărilor de demolare 
și igienizare a zonei, să ne desfășurăm 
activitatea în aceeași zonă în care a fost 
amplasată baza sportivă, mai exact în 
spațiul clădirii care rămâne nedemolată” 
a transmis directorul CSM, Lucian Reclaru.

De altfel, primarul Dominic Fritz sa 
aflat în contact direct în toată această 
perioadă și cu Elisabeta Lipă, Președinta 
Agenției Naționale pentru Sport. 

Canotajul va fi mereu la loc de cinste în 
Timișoara. Tocmai pentru că rezultatele 
sportivilor și munca antrenorilor merită 
respectul nostru, ei au nevoie de condiții 
decente și corecte. Este inacceptabil să se 
încerce folosirea lor pentru a motiva 
acțiuni ilegale și imorale. Canotorii 
timișoreni vor beneficia de sprijin pentru 
ca rezultatele lor să fie și pe mai departe 
motiv de mândrie pentru oraș. 
Performanțele sportive nu pot fi confiscate 
pentru ca unii să le transforme în paravan 
pentru obținerea de foloase necuvenite.
Viitor pentru sport și comunitate

Domeniul public revine, pas cu pas, în 
patrimoniul orașului. Un spațiusimbol al 
Timișoarei, malul Begăi, a fost ocupat, ani 
de zile, în mod ilegal și folosit pentru 
interesele unor grupuri. Acum, malul 
Begăi va deveni un culoar de mobilitate, 
un spațiu de care se vor bucura 
deopotrivă iubitorii de natură, sportivii 
sau cetățenii care doresc să petreacă timp 
de calitate întrun mediu curat. Ca orice 
transformare și acest proces are partea sa 
de disconfort. Însă, pe termen lung, este 
un proiect care va aduce beneficii 
însemnate comunității și va reda 
timișorenilor un loc îndrăgit de toți.

Redăm timișorenilor malul Begăi

Eliberarea domeniului public a început pe Bd. V. Pârvan

Se înlătură construcțiile ilegale
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Interviul lunii

Timișoara este un oraș cunoscut prin 
buna înțelegere între etnii și confesiuni. 
Cum se implică Mitropolia în menținerea 
acestor relații excelente cu celelalte 
culte?

Am locuit în viața mea în spații multicul
turale, multietnice și interreligioase, inclusiv 
în Israel și în Orientul Mijlociu, unde am trăit 
alături de creștini, de evrei mozaici și de 
lumea arabă, musulmană. Astfel, am avut o 
experiență destul de bună în acest domeniu 
atunci când am venit la Timișoara. Din mila 
lui Dumnezeu, am găsit aici o atmosferă 
bună, pașnică, pe care a cultivato Părintele 
Mitropolit Nicolae până la plecarea sa la 
Domnul. Astfel, nu a trebuit să încep eu 
cristalizarea acestui fenomen, ci lam conti
nuat. Relațiile noastre cu toate celelalte 
culte sunt foarte bune și participăm împre
ună la anumite evenimente, care marchează 
istoria culturală și spirituală a orașului. 

Anul 2023 a fost unul deosebit pentru 
Timișoara – Capitală Europeană a Culturii. 
Care credeți că sunt beneficiile spirituale 
pe care efervescența culturală din acest 
an le-a adus pentru Timișoara?

Anul Capitalei Europene a Culturii a 
coincis cu realizarea uneia dintre cele mai 
importante activități culturale și spirituale 
din 2023, respectiv Întâlnirea Inter națională 
a Tinerilor Ortodocși. O manifestare mon
dială, la care au participat aproximativ 
6.000 de tineri și doresc să mulțumesc 
autorităților locale că neau sprijinit atât cu 
aprobările necesare, cât și pe partea de 
logistică. Am putut organiza evenimentul în 
Parcul Rozelor, iar în cadrul Sălii Olimpia, 
care nea fost pusă la dispoziție în mod 
gratuit, au avut loc diverse conferințe. 
Programul a fost apreciat, a cuprins o sec
țiune de istorie, o secțiune culturală și una 
de spiritualitate. Am așezat la loc de frunte 

istoria locală a Banatului, pe care neam 
dorit să o facem cunoscută participanților, 
prin personalitățile marcante din regiune și 
nu numai. 

De asemenea, prin invitarea părinților 
călugări de la Muntele Athos, de la schitul 
nostru, românesc, am încercat să întărim o 
punte între noi, având în vedere că Sfântul 
Iosif de la Partoș a fost viețuitor și stareț în 
Muntele Athos, în urmă cu mai bine de 300 
de ani. 

Apreciez și alte activități și manifestări 
care sau desfășurat în această perioadă la 
Timișoara. Agenda culturală a fost cât se 
poate de plină iar acest lucru sa observat 
și prin numărul mare de turiști care au 
vizitat Timișoara și catedrala noastră. 
Muzeul de la catedrală a fost permanent 
deschis și a fost vizitat de foarte multă 
lume.

Ne apropiem de Sărbătoarea Nașterii 
Domnului, un moment spiritual cu pro-
funde semnificații creștine. Cum ar trebui 
să ne pregătim sufletește pentru aceste 
momente, mai ales în condițiile în care 
adesea partea comercială a Crăciunului 
este mai prezentă în jurul nostru decât 
semnificația sa spirituală ?

Noi nu putem opri oamenii săși cum
pere cele ce marketingul le promovează. Și 
eu, când am fost copil, miaș fi dorit un Moș 
Crăciun de ciocolată, dar nam prea avut 
parte de așa ceva. Totuși, zicem noi, să nu 
uităm ce a generat această sărbătoare și ce 
înseamnă ea pentru omenire. Hristos a 
împărțit istoria în două, înainte și după 
nașterea Sa. Iar astăzi, mai mult ca oricând, 
având în vedere focarele de război care 
izbucnesc peste noapte, se simte în lume 
nevoia de credință. Cel ce crede în 
Dumnezeu nu poate ucide, ori războaiele 
ucid. De aceea este nevoie în societate de 
a pune în practică Evanghelia, cuvântul lui 

Hristos, care este îndemn la pace și înțele
gere. De la pacea și liniștea sufletească a 
unei persoane, la cea a unei familii, a unui 
popor și între popoare. Cuvântul Evan
gheliei lui Hristos are o putere și o adresa
bilitate universală. Nu există popor în lume, 
chiar dacă nu este creștin, să nu aprecieze 
valorile unui creștin. Așa că, zic eu, să ne 
întoarcem și spre cele ale lui Dumnezeu, 
cele sfinte. 

În această perioadă, a postului Nașterii 
Domnului, vor avea loc și în biserici și în 
parohiile noastre activități precum concerte 
de colinde și obiceiuri străbune, care, 
întrun fel sau altul, transmit și ele din 
cuvântul lui Dumnezeu. Prin tradiție sa 
marcat și viața Mântuitorului nostru Iisus 
Hristos, pe înțelesul tuturor. 

În fiecare an, Mitropolia vine în spri-
jinul celor care au nevoie de ajutor, nu 
doar în preajma sărbătorilor, însă în 
această perioadă milostenia găsește un 
ecou mai puternic în sufletul oamenilor. 
Ce proiecte umanitare aveți în derulare 
și cum pot timișorenii să contribuie ?

În primele duminici din post vom orga
niza colecte în toate bisericile noastre. Banii 
care se vor strânge vor fi îndreptați spre cei 
mai puțin norocoși dintre noi. 

În același timp, nu va fi parohie în care 
să nu se facă o minimă analiză a familiilor 
nevoiașe. Nu aș putea avea o sărbătoare a 
Nașterii Domnului cu bucurie dacă aș ști 
că în acea zi, pe undeva, sunt oameni care  
nu au ce pune pe masă la copii. Vom 
încerca să ajutăm cu alimente, dar ne vom 
interesa și dacă, de exemplu, sunt per
soane care nu vor avea lemne de foc. 

Va fi o acțiune ce se va întinde pe toată 
durata sezonului rece, deoarece vrem să îi 
ajutăm pe cei care sunt în nevoie să treacă 
iarna mai ușor.

„Astăzi, mai mult ca oricând, 
se simte în lume nevoia 
de credință”
În contextului Capitalei Europene a Culturii și la finalului unui an vibrant 
pentru Timișoara, ne-am dorit să privim puțin lucrurile și prin lentila spiritu-
alității. Nenumăratele evenimente și efervescența culturală din orașul nostru 
au avut ecouri și în sfera religioasă. Totodată, se apropie sărbătoarea Nașterii 
Domnului, moment de bucurie, dar și de reflecție asupra celor întâmplate 
peste an. 
ÎPS Ioan Selejan ne-a dăruit din timpul său pentru a răspunde la câteva 
întrebări și a ne reaminti locul pe care credința ar trebui să îl aibă în viața 
noastră. 

Interviu cu ÎPS Ioan Selejan, Mitropolitul Banatului



5Sport și mișcare

Informații utile

Dublu culoar velo, pentru deplasarea 
în siguranță a bicicliștilor 

Un exemplu este culoarul velo din 
cartierul Elisabetin, pe traseul Traian 
Lalescu  Cosminului, carei va ține departe 
pe bicicliști de bulevarde aglomerate, 
precum Calea Martirilor sau Rebreanu. 
Pista este aproape gata, parcurge străzile 
Traian Lalescu – Doctor Aurel Cândea – 
Martir Sorinel Leia – Cosminului, are o 
lungime de 1,2 km și este cu sens dublu 
pentru biciclete. Este parte a unui culoar 
de mobilitate, care va lega bd. Pârvan de 
strada Eneas și care, în viitor, va fi conectat 
cu rețeaua Transilvania – Vulturilor – 
Crizantemelor – Podul Pietonal Gelu – 
malurile Begăi. În plus, pista de biciclete 
Lalescu  Cosminului unește trei zone verzi 
din cartierul Elisabetin: Parcul Vasile 
Adamachi, Parcul Crucii și scuarul Piața 
Bisericii.

„Tot mai mulți timișoreni vor să evite 
traficul aglomerat și să ajungă mai repede 
la serviciu sau chiar la grădinițele și școlile 

copiilor, pe bicicletă, iar dorința noastră 
este de a avea piste mai lungi și mai sigure 
pentru bicicliști. Obiectivul nostru este de 
a avea o rețea de piste de biciclete pe 
relația Spitalul Județean, strada Eneas, 
pasarela GeluCrizantemelor, din zona 
Iosefin – Dâmbovița, care, după 
reabilitare, va avea piste de biciclete, 
malurile Begăi, pe unde se poate circula 
cu bicicletele. Amenajăm deja și pista 
dublă pe strada Transilvania. În Calea 
Șagului, pentru traversarea în siguranță a 
intersecției, vor fi montate semafoare 
dedicate. Un alt element de siguranță îl 

constituie intersecțiile ridicate”, transmite 
viceprimarul Ruben Lațcău.

Pentru a crește gradul de siguranță 
pentru pietoni, bicicliști și șoferi, de 
curând sau făcut mai multe modificări în 
circulația rutieră din zonă. De exemplu, pe 
străzile Cozia și Memorandului se va 
circula cu sens unic. 

Au fost amenajate mai multe 
intersecții ridicate la nivel cu trotuarul: 
Sorinel Leia – Memorandului, Aurel 
Cândea – Piața Crucii și Cosminului – 
Coresi, Transilvania  Pogonici și 
Transilvania  Vulturilor.

În Timișoara, punem mobilitatea 
urbană pe roate
Timișoara își dezvoltă infrastructura 
pentru mersul cu bicicleta - o variantă 
sănătoasă și ecologică de deplasare 
urbană. Primăria Municipiului 
Timișoara amenajează piste duble pe 
carosabil cu delimitatoare de 
siguranță, pe mai multe străzi paralele 
cu marile bulevarde. Astfel, bicicliștii, 
șoferii și pietonii beneficiază de 
siguranță sporită în trafic. 

La începutul lunii august, RETIM a lansat 
campania „Eticheta roșie”, cu scopul de a 
informa  cetățenii și ai îndemna să colecteze 
deșeurile separat, pentru a evita penalizările. 
De luna aceasta, angajații companiei au 
început verificările pe teren. Tariful se va 
dubla în cazul pubelelor în care deșeurile nu 
au fost separate corect, iar pubelele care 
conțin alte deșeuri decât menajere, nu vor 
mai fi ridicate. 

Modificările legislative recente obligă 
operatorii de salubritate să acționeze ferm 
pentru a nu mai accepta colectarea 
deșeurilor amestecate. Dan Pascu, directorul 
general al RETIM, subliniază importanța 
colectării separate. El spune că, deși mulți 
cetățeni cunosc deja în detaliu aceste reguli, 
încă nu se conștientizează faptul că 
amestecarea deșeurilor face ca reciclabilele 
să nu mai poată fi recuperate. 

„Este crucial ca fiecare dintre noi să 
înțeleagă că necolectarea separată a 
deșeurilor nu rămâne fără consecințe. Prin 

amestecarea acestora, încălcăm obligațiile 
legale și ne expunem și riscului de a suporta 

măsuri punitive. Echipele noastre vor 
verifica cu atenție recipientele de colectare 
și, în cazul în care se constată amestecarea 
deșeurilor sau prezența unora nepermise, 
vor fi aplicate penalizări în conformitate cu 
prevederile legale. Doar prin colectarea 
separată se creează condițiile necesare 
pentru reciclare sau valorificare, contribuind 
la reducerea cantității de deșeuri și la 
conservarea resurselor naturale”, a afirmat 
Pascu.

Pe lângă măsurile luate de RETIM, 
autoritățile locale vor putea aplica amenzi 
de până la 15.000 lei pentru persoanele fizice 
și 60.000 lei pentru persoane juridice pentru 
nerespectarea obligației de colectare 
separată pe categorii de deșeuri.

Pentru mai multe informații și detalii 
despre campania „Eticheta roșie”, puteți 
vizita siteul RETIM  www.retim.ro/eticheta-
rosie, sau contacta operatorul la telefon +40 
374 885 692, de luni până vineri, în intervalul 
orar 07:0019:00. 

Tarif dublu și pubele neridicate pentru cetățenii care nu 
respectă regulile de colectare selectivă a deșeurilor

ELISABETIN

Piste duble pentru bicicliști, în Elisabetin
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Cu linii noi de tramvai, șosea lărgită la 
patru benzi, trotuare, piste de biciclete și 
spațiu verde, proiectul Primăriei 
Municipiului Timișoara de modernizare a 
Căii Bogdăneștilor schimbă fața întregului 
cartier. 

„Pe Bogdăneștilor am făcut lucrări 
care se fac o dată la 50 de ani. Am 
schimbat conductele de apă, canal, gaz, 
rețele de telecomunicații, electrice, liniile 
de tramvai și firele de aprovizionare. Am 
pregătit infrastructura pentru toată 
lumea: trotuare spațioase, piste de 
biciclete sigure, întreaga zonă accesibilă 
celor cu mobilitate redusă. Le mulțumesc 
pentru răbdare și înțelegere celor care 
locuiesc în zonă și celor care tranzitează. 
Tragem tare ca până la sfârșitul anului, pe 
întreg bulevardul să se poată circula pe 
câte două benzi pe sens. Tramvaiul va 
circula din nou de anul viitor”, transmite 
primarul Dominic Fritz.

Undă verde pe Calea Bogdăneștilor
Primăria Municipiului Timișoara 

acordă mare atenție spațiilor verzi. Pe 
Calea Bogdăneștilor se amenajează 
10.000 mp de spațiu verde și sunt plantați 
peste 500 de arbori. Tot în cadrul 
proiectului a fost realizată canalizația 

rețelei electrice pentru rezidenți și 
iluminat public și au fost montați 100 de 
stâlpi de iluminat cu consum redus.

Valoarea totală a investiției este de 
aproape 150 de milioane de lei, din care 
peste 91 de milioane de lei reprezintă 
fonduri europene nerambursabile, iar 
restul sumei provine de la Banca 
Europeană de Reconstrucție și Dezvoltare 
(BERD).

Pe viitor, alături de strada Grigore 

Alexandrescu, de pasajul și podul 
Solventul, Calea Bogdăneștilor va întregi 
Inelul IV de circulație în zona de vest a 
Timișoarei. Primăria are în derulare mai 
multe proiecte pentru a asigura legătura 
între Calea Bogdăneștilor și bulevardul 
Dâmbovița, dar și cea a  zonei de nord cu 
Calea Șagului. În plus, investiția de pe 
Calea Bogdăneștilor va crește, pentru 
următoarele decenii, confortul și calitatea 
transportului public în Ronaț și Blașcovici.

Dezvoltarea orașului

Pe Calea Bogdăneștilor lucrările de modernizare
se apropie de final

Primul pas înspre modernizarea zonei Traian. 
Cartierul își va schimba complet înfățișarea

FABRIC

Zona istorică Traian e, în sfârșit, în 
curs de a fi valorificată. Prima etapă a 
proiectului de regenerare urbană prin 
care Piața Traian și alte 15 străzi 
adiacente vor fi reabilitate e gata, iar 
studiul de fezabilitate a fost votat de 
consilierii locali. Unul dintre cele mai 
frumoase cartiere uitate ale Timișoarei își 
va schimba complet înfățișarea, și 
datorită cetățenilor ce sau implicat în 
realizarea proiectului. Astfel, rezultatul va 
fi în acord cu nevoile celor care locuiesc  

sau lucrează în zonă. 
„Acum, zona istorică e intens 

circulată, tramvaiele și mașinile merg pe 
aceeași bandă, mașinile sunt parcate și 
deo parte și de alta a străzilor iar zona 
pietonală nu e cea mai prietenoasă, 
neavând suficiente spații verzi. Dar 
această zonă istorică trebuie să fie, în 
sfârșit, valorificată, după cum am căzut 
cu toții de acord  locuitorii din zonă, 
timișoreni din alte cartiere și specialiști”, 
a afirmat Ruben Lațcău, viceprimarul 
municipiului.

De altfel, prin inițiative ale cetățenilor 
și proiecte ale Primăriei, în Piața Traian se 
simte deja un suflu nou. Concerte, 
competiții sportive, expoziții, relansarea 
spațiilor comerciale, oferă zonei șansa la 
o a doua tinerețe.
 Un proiect pentru oameni

Proiectul de regenerare urbană, în 
valoare de 139 milioane de lei,  pune accent 
pe dezvoltarea zonelor pentru pietoni, 
bicicliști și riverani. Mai mult decât atât, se 
vor planta 355 de arbori iar spațiul verde va 
crește cu 3.500 mp.

„Transformăm întreaga zonă întrun al 
doilea centru istoric al Timișoarei și punem 
în valoare atât patrimoniul arhitectural 
superb, cât și potențialul cultural, turistic, 
comercial al zonei. E un proiect fanion 
pentru Timișoara, care pune omul în centrul 
amenajării spațiului”, a adăugat Dominic 
Fritz.

Piețele Traian și Romanilor (lângă 
Catedrala Millenium) vor deveni pietonale, 
Liceul Shakespeare va avea în sfârșit o zonă 
de sport a lui, vor fi amenajate trei parcuri, 
două locuri de joacă și o piață de cartier, 
dotată cu mobilier urban modern. Proiectul 
nu lasă la o parte nici locurile de socializare, 
pentru că o comunitate închegată trebuie să 
ofere oamenilor și șansa de se întâlni în 
tihnă și de a se conecta unii cu alții. Astfel, 
scuarul verde din Piața Corneliu Miklosi va fi 
transformat întrun parc cu spații de relaxare 
și socializare, iar zona din fața Sinagogii din 
Fabric va deveni piațetă. În total, 4 piațete 
vor putea fi animate, oferind loc de  
promenadă. În zona din spatele Bisericii 
Ortodoxe Sârbe și de pe strada Costache 
Negruzzi spațiile verzi existente se vor 
completa și se vor extinde.

După

Înainte

Lucrările de pe Calea Bogdăneștilor – aproape de final

Piața Traian va deveni al doilea centru istoric al orașului
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Sănătate și educație

De multe ori, câteva minute pot face 
diferența în salvarea unei vieți. Elevii din 
Timișoara au șansa de a învăța cum se poate 
acorda primul ajutor în situații de urgență.

Primăria Municipiului Timișoara 
împreună cu Inspectoratul pentru Situații de 
Urgență și Inspectoratul Școlar Timiș 
organizează, din această toamnă, cursuri de 
prim ajutor pentru elevii din școlile 
timișorene. Până acum, 228 de elevi au 
beneficiat deja de instruirea oferită de 
specialiști. Echipele petrec câte o săptămână 
în fiecare dintre școlile înscrise în program și 
lucrează cu copiii, pentru a le arăta cum să 
reacționeze în situații de urgență, cum să 
acorde primul ajutor, ce riscuri există și cum 
pot să le prevină sau să se protejeze. Elevii 
vor participa la simularea unor exerciții de 
salvare în situații de urgență, învățând astfel 
cum să acționeze, dacă va fi cazul. 

Pregătire pentru viață
La Liceul Tehnologic Energetic „Regele 

Ferdinand I”  elevii claselor a XIIa au învățat 
cum să facă manevrele de bază în cazul unui 
stop cardiorespirator, compresii toracice și 
insuflatii, așezarea victimei în pozitia laterală 
de siguranță, dezobstrucția căilor aeriene și 
cum să reacționeze în situații de urgență.

Liceenii au fost foarte interesați de 
informațiile oferite, mai ales că pentru mulți 
dintre ei a fost pentru prima dată când au 
participat la un astfel de curs.  

„Mi sa părut interesant să învăț cum să 
fac o resuscitare, cum să verific dacă o 
persoană este conștientă, iar ce mia mai 
plăcut a fost să învăț cum să poziționez 
corect persoana leșinată pentru a nu se 

îneca până la sosirea ambulanței.” Victor, 
clasa a XIIa. 

„Cred că astfel de cursuri sunt foarte 
utile pentru că nu știi niciodată când vei 
avea nevoie. Mia plăcut să exersez 
manevrele de resuscitare pas cu pas și să 
învăț cum trebuie sa actionez. Din fericire, 
nu au fost situații în care a trebuit să acord 
primul ajutor, dar acum, dacă sar întâmpla, 
știu ce trebuie sa fac.” Giovani, clasa a XIIa.

„Am exersat principalele trei tipuri de 
intervenții pe care le putem face până la 
sosirea ambulanței. Acestea sunt foarte 
importante pentru că, dacă știi să faci corect 
aceste manevre și te implici, poți salva o 
viață. Din experiența mea de 16 ani în 
domeniul situațiilor de urgență, deseori 
întâlnesc cazuri în care, din păcate, foarte 

mulți oamenii nu știu să acorde primul 
ajutor, sau le e teamă să intervină. Scopul 
nostru este ca, pe lângă explicarea 
manevrelor de prim ajutor, să îi învățăm pe 
elevi să aibă curajul să intervină, atunci când 
situația o cere”, a precizat Loredana 
Gavrilovici, coordonatoarea Formațiunii 
SALVO din Timișoara.

Până în prezent sau înscris în program 
30 de unități de învățământ din Timișoara, 
licee și școli gimnaziale. Acesta se va derula 
pe o perioadă de 2 ani, cu activități 
planificate până în luna aprilie a anului 
viitor. Elevii de gimnaziu beneficiază și ei 
de instruire, axată pe prevenirea riscurilor, 
respectarea regulilor de siguranță și 
cunoașterea modalităților corecte de 
apelare a numărului unic de urgență 112. 

Cursuri de prim ajutor în școlile din Timișoara. Cum 
au învățat elevii să salveze vieți

Pacienții Secției de Radioterapie a 
Spitalului Municipal Timișoara vor avea 
condiții mai bune de spitalizare. Bolnavii au 
fost relocați temporar la Clinica de 
Oncologie a spitalului, de pe bd. Victor 
Babeș, care a fost de curând renovată de 
Primărie. 

„Spitalul Municipal are secțiile 
împrăștiate în diverse clădiri din oraș, de ani 
de zile, iar această situație aduce provocări 
și neliniști. Facem însă eforturi   să oferim 
condiții cât mai bune pentru tratamentul 
pacienților, care trec prin momente extrem 
de dificile, și ei și familiile lor. Peste vară, la 
Oncologie am renovat saloanele și grupurile 
sanitare, am înlocuit rețeaua de apă care era 
extrem de deteriorată și am refăcut zonele 
de așteptare și sala de mese. Am vorbit și cu 
pacienții și cu cadrele medicale și miau spus 
că mutarea a decurs în condiții bune” a 

spus Dominic Fritz, primarul Timișoarei.
Obiectivul Primăriei pe termen lung este 

construirea unui nou Spital Municipal, care 
să funcționeze întro singură locație. 

Reamintim cititorilor că la cele două 
clinici ale Spitalului Municipal au avut loc, de 
curând, și alte investiții. Laboratorul de 
Radioterapie are două buncăre în care se 
acordă servicii de specialitate. Cel mai nou 
buncăr a fost finalizat la jumătatea anului 
trecut. Este dotat cu un accelerator IMRT 
TRUEBEAM, echipament de înaltă 
performanță, în valoare de de 5.000.000 de 
euro, achiziționat de Ministerul Sănătății 
printrun program al Băncii Mondiale. 
Totodată, Primăria și Ministerul Sănătății au 
sprijinit spitalul în achiziția unui accelerator 
IMRT   HALCYON, de înaltă performanță, în 
valoare de 3.500.000 de euro. Acceleratorul a 
fost pus în funcțiune în acest an.

Condiții mai bune de spitalizare 
pentru pacienții Secției de Radioterapie
a Spitalului Municipal

Știați că?
Primul calculator din mediul universitar din 

România a fost conceput şi pus în funcţiune în 
1961, la Facultatea de Electrotehnică a Insti tutului 
Politehnic din Timișoara. MECIPT1 (Mașina 
Electronică de Calcul a Institutului Politehnic 
Timișoara) a fost construit de matematicianul Iosif 
Kaufmann şi de vărul său, inginerul Wilhelm 
Löwenfeld. MECIPT1 ocupa o încăpere întreagă și 
cântărea în total 500 de kg. Cu ajutorul său a fost 
proiectată cupola pavilionului expoziţional 
Bucureşti (Romexpo), sa proiectat barajul Vidraru, 
noua reţea de apă din Arad, sa automatizat 
producţia la Fabrica de Bere şi sau proiectat 
multe alte clădiri.  

Sursă foto: Universitatea Politehnica Timișoara
Matematicianul Dan Farcaș

Viitorii eroi de la Liceul Ferdinand
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Timișoara culturală

28 noiembrie – Cinema Victoria găz
duiește un spectacol live de folclor al 
minorităților etnice, întro abordare ine
dită, ce îmbină armonios coregrafia fol
clorică și cea contemporană. 

29 noiembrie – 3 decembrie – La 
Cinema Timiș și Faber va avea loc 
„Festivalul Dracula TiMes”. Proiectul se 
adresează în special tinerilor. Pe parcur

Cultura la ea acasă

55 de ani se măsoară în multă muncă, răb
dare și implicare, un efort considerabil de a 
duce mai departe tradiția și de a păstra vie, în 
inima publicului, dragostea pentru folclor. 

„Aceste aniversări sunt momente în care 
facem un arc peste timp. Sunt extrem de impor
tante, dar poate și mai importantă este munca 
ce se așterne între ele, toată grija de a transmite 
ce am primit mai sfânt de la înaintașii noștri. 
Cred că asta e important să sărbătorim acum 
– faptul că am reușit să ducem mai departe, așa 
cum se cuvine, focul pe care lam primit, în 
urmă cu 55 de ani.”, mărturisește Camelia Fetița, 
director al Casei de Cultură a Municipiului 
Timișoara. 

Momentul aniversar a fost celebrat prin
trun spectacol de excepție, ce a avut loc la 
Filarmonica „Banatul”. Au participat artiști 
bănățeni îndrăgiți, uniți de pasiunea pentru fol
clor și atașamentul față de Ansamblul „Timișul”. 
Sala a fost arhiplină, iar publicul a avut șansa 
de a savura muzică și dansuri autentice, atât din 
Banat, cât și din celelalte zone etnografice. 
„Acest moment aniversar este o sărbătoare pen
tru noi toți, pentru membrii actuali, dar și pen
tru foștii membri ai ansamblului. Este o adevă
rată binecuvântare să ne vedem cu toții, să 
dansăm pe aceeași scenă mai multe generații, 
să încântăm publicul. O întâlnire de suflet, pe 
care o dedicăm publicului nostru, iubitor de 
folclor”, au spus Ciprian David și Maria Dudău
Topciov, coregrafii ansamblului.

 „Folclorul ne reprezintă ca popor”
Ansamblul „Timișul” este cunoscut și apre

ciat pentru culegerea, conservarea și transmite
rea neîncetată a folclorului autentic bănățean. 
Deian Galetin, dirijorul orchestrei, consideră că 
55 de ani dedicați promovării muzicii și dansului 
tradițional înseamnă o adevărată moștenire cul
turală, ce trebuie prețuită. 

„Suntem unul dintre puținele ansambluri de 
amatori care au mai rămas. În Timișoara șiau 
desfășurat activitatea foarte multe ansambluri 
de muzică populară, care, între timp, au dispă
rut. Noi am fost cei norocoși, am reușit să ajun
gem la această vârstă frumoasă, de 55 de ani, și 
este meritul celor care au lucrat la Casa de 
Cultură, al membrilor orchestrei și al dansatori
lor, care au pus umărul la dezvoltarea 
Ansamblului «Timișul» și la păstrarea folclorului 
autentic: coregraful Toma Frențescu și fostul 
director al instituției, Pavel Dehelean”, a mai 
afirmat Deian Galetin.

 Privind în urmă, membrii de azi ai ansam
blului sunt mulțumiți și mândri de realizările lor. 

În cei 55 de ani au fost ca o familie, ceea ce a 
făcut ca „Timișul” să fie astăzi unul dintre cele 
mai performante ansambluri folclorice din 
România, comparabil oricând cu renumite 
ansambluri profesioniste. 

Folclorul va fi mereu apreciat, iar asta se 
regăsește în nerăbdarea și bucuria cu care sunt 
așteptate spectacolele Ansamblului „Timișul”, 
dar și rugile de cartier, readuse, de puțin timp, 
în inima comunității.

„E extrem de important să îi acordăm folclo
rului locul pe care îl merită, cu condiția ca el să 
fie conservat și transmis în forma lui cea mai 
pură, așa cum Ansamblul «Timișul» o face, pen
tru că ne reprezintă ca popor”, a concluzionat 
Camelia Fetița.

      
Povestea Ansamblului „Timișul” poate fi 

descoperită și vizitând expoziția „Timișul 55”, o 
impresionantă colecție de afișe de arhivă, în 
Galeria Rotonda, a Casei de Cultură a 
Municipiului Timișoara (Strada Miron Costin nr. 
2), până pe 5 decembrie.

Ansamblul „Timișul” în sărbătoare
55 de ani de folclor autentic bănățean

Programul evenimentelor culturale 
din Timișoara promite un final de an 
plin de culoare și răspunsul la 
întrebarea „Ce facem azi/ mâine/ în 
week-end/?”. Iată o parte dintre 
propunerile culturale ale perioadei 
următoare:

sul a cinci zile, vor avea loc proiecții de 
filme de genuri diferite, de la fantastice, 
la horror, documentare, experimentale, 
de autor, lungmetraje și scurtmetraje.

30 noiembrie – 15 ianuarie  „Feel 
the City”: expoziție tactilă, destinată în 
principal nevăzătorilor și persoanelor cu 
dificultăți de înțelegere. Expoziția este 
deschisă la Bastion 2, începând cu ora 
10:00.

4 decembrie  Conferința internațio
nală „Timișoara culturală – oraș euro
pean, oraș al tuturor”, cu invitați din țară 
și din străinătate, Evenimentul va fi 
organizat la Muzeul Apei, cu începere de 
la ora 09:00. Conferința este adaptată 
tuturor, având interpret limbajul semne
lor, adaptări pentru persoane cu mobili

tate redusă și descriere audio pentru 
nevăzători.

7-10 decembrie – „Timișoara 2023 la 
nesfârșit”, festivitatea de încheiere a pro
iectului de Capitală Europeană a Culturii.   
Unii dintre cei mai în vogă și apreciați 
artiști ai momentului vin în premieră la 
Timișoara: Jessie J, Róisín Murphy, Katie 
Melua, Delia, Emma, José González. 
Evenimentele se desfășoară in mai multe 
locații emblematice, iar intrarea este 
liberă. 

15 decembrie  Premiera filmului 
documentar ”The Tale of Four Cities”, la 
Muzeul Apei, de la ora 18:00.   Filmul este 
rezultatul unui proiect de cercetare, inter
pretare și promovare a patrimoniului 
comun împărtășit de orașele: Timișoara 
(România), Szeged (Ungaria), Subotica 
(Serbia) și Odessa (Ucraina), care a fost 
implementat de Asociația Prin Banat.
Accesul este gratuit.

De 55 de ani, Ansamblul „Timișul” 
ne încântă cu muzica și dansurile 
sale, moment cum nu se poate mai 
potrivit  să  ne amintim cu 
recunoștință de moștenirea noastră 
culturală și de valorile transmise din 
generație, în generație. Aniversarea 
a fost și prilej de întâlnire între 
membrii vechi și noi ai ansamblului, 
între artiști și publicul iubitor de 
folclor. 

Ansamblul „Timișul” pe scena spectacolului aniversar
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Timișoara multiculturală

Se știe destul de puțin despre aten-
tatul terorist antisemit care a avut 
loc în 26 noiembrie 1938, la Teatrul 
Comunal din Timișoara (actualul 
Teatru Național „Mihai Eminescu”). 
În urmă cu 85 de ani, în sala de spec-
tacol au fost aruncate două grenade. 
Patru persoane au murit și alte 72 au 
fost rănite. Povestea tristă a eveni-
mentului a devenit piesă de teatru.
Primăria Municipiului Timișoara 
omagiază memoria victimelor aten-
tatului prin dezvelirea unei plăci 
memoriale.

Acei ani din perioada interbelică sunt o 
pagină neagră în istoria Europei. Mișcările fas
ciste câștigau tot mai mult teren și în România. 
Timișoara, de altfel, un oraș în care nu au existat 
conflicte interetnice, a devenit, la rândul ei, 
scena unei drame determinate de o ură absurdă 
și irațională.

În programul teatrului din acea seară se afla 
o piesă de divertisment  opereta „Cea părăsită 

și baroana”, cu actrița și cântăreața Sidy Thal în 
rol principal. Originară din Cernăuți, artista era 
angajata renumitului teatru de limbă idiș de la 
București, Barașeum. Spectacolul era la a doua 
reprezentație iar sala era plină de spectatori, 

majoritatea evrei. Publicul aștepta intrarea pe 
scenă a artistei, când un bărbat, identificat mai 
târziu ca Ferdinand Ghedeon, membru al orga
nizației fasciste Garda de Fier, a aruncat de la 
balcon două grenade, în mijlocul mulțimii de 
oameni. Patru persoane au murit pe loc iar alte 
72 au fost rănite. 

Din cauza cenzurii impuse, la acea vreme nu 
sa publicat nimic în presa din România. 

Anul acesta, prin Programul Capitalei 
Culturale, povestea atentatului a fost pusă în 
scenă de Teatrul German de Stat din Timișoara, 
după textul dramaturgului Thomas Perle. Piesa 
documentară „Sidy Thal” încearcă să răspundă 
la întrebarea „Ce sa întâmplat cu adevărat?” 
fiind, totodată, o încercare de a reconstitui atacul 
și momentul în care antisemitismul și fascismul 
au umbrit pentru o dureroasă clipă istorică tra
diția noastră multiculturală. 

Piesa este prima cooperare între Teatrul 
German de Stat Timișoara și Teatrul Evreiesc de 
Stat București. 

Thomas Perle a primit bursa Cronicarul ora
șului și a petrecut mai multe luni la Timișoara, 
care ia fost sursă de inspirație și loc de creație.

Primăria Municipiului Timișoara a pre-
luat în administrare Sinagoga din Fabric. 
Clădirea va rămâne în continuare în pro-
prietatea Comunității Evreiești din 
Timișoara, dar va intra într-un program 
de reabilitare, pentru a putea fi redată 
comunității. Cu o arhitectură impresio-
nantă, este clasată ca monument istoric 
și va deveni un spațiu multicultural, des-
chis tuturor. 

300 de copii ucraineni din țara vecină, dar și 
tineri cu situații familiare precare din comunita
tea de aici, au primit carduri valorice pentru 
îmbrăcăminte și încălțăminte. Pentru cei în 
nevoie sau pregătit și peste 100 de pachete cu 
pilote, perne, pături și lenjerie de pat. 

Proiectul umanitar, intitulat „Protecție și ier
nare pentru refugiații din Ucraina, în anul 2023”, 
a fost derulat de Filiala Timiș a Uniunii 
Ucrainenilor din România și Agenţia Adventistă 

pentru Dezvoltare, Refacere și Ajutor (ADRA) 
România, în cursul lunii noiembrie. Cu implicarea 
organizatorilor, distribuirea ajutoarelor a fost 
finalizată întro singură zi. 

ADRA România, a fost prezentă la granițele 
țării, încă din primele zile ale războiului izbucnit 
în Ucraina. De atunci și pânăn prezent, ei ajută 
refugiații de dincolo de graniță, care temporar 
șiau găsit adăpost și protecție pe teritoriul țării 
noastre. 

85 de ani de la atentatul antisemit din Timișoara. 
Povestea tristă, subiectul unei piese de teatru

Sinagoga din Fabric, preluată în administrare de Primăria 
Municipiului Timișoara. Clădirea va fi redată comunității

Haine și încălțăminte pentru copiii ucraineni

„Preluăm în administrare Sinagoga din 
Fabric, una dintre cele mai frumoase sinagogi din 
țară și care a dat caracter acestui cartier. O pre
luăm întro stare avansată de degradare cu fer
mul angajament, nu doar că vom opri această 
degradare, ci o vom și reabilita pentru a o reda 
comunității. Este și un semn de recunoaștere față 
de comunitatea evreiască, față de contribuția 
enormă pe care au avuto, împreună cu multe 
alte etnii, la construirea Timișoarei de care sun
tem mândri astăzi”, a spus primarul Timișoarei, 
Dominic Fritz.

„Azi se împlinește un vis al nostru de gene
rații, ca această sinagogă să revină la frumusețea 
ei de odinioară. Va fi un loc dedicat comunității 
largi a orașului Timișoara, loc de întâlnire cultu
rală și ne bucură foarte mult acest lucru. Edificiul 
este creația lui Lipót Baumhorn, alături de 
Palatul Lloyd, Palatul Apelor sau clădirea Carmen 
Sylva. Ne bucurăm   că opera acestui arhitect 
foarte important, care a marcat întreaga regiune, 
este pusă din nou în valoare în orașul nostru. 
Este o emoție și o mulțumire extraordinară pen
tru noi”, a afirmat Luciana Friedmann, președinta 
Comunității Evreiești din Timișoara.

Finanțare internațională pentru 
renașterea Sinagogii

Sinagoga a fost inclusă pe lista monumente

lor care vor beneficia de finanțare din partea 
organizației World Monuments Fund, cu sediul la 
New York. Anual, organizația selectează 25 de 
monumente valoroase din întreaga lume, care 
sunt în pericol sau în stare de degradare și 
acordă sprijin financiar și logistic în procesul de 
restaurare și/ sau de activare culturală.

Pentru a putea fi redată comunității, primul 

pas este efectuarea unor lucrări de reparații de 
strictă urgență, realizate cu bani de la bugetul 
local. Sunt necesare intervenții rapide pentru a 
pune în siguranță clădirea și pentru a opri proce
sul de degradare peste iarnă. 

Sinagoga va fi și mai bine pusă în valoare 
datorită proiectului de modernizare a zonei 
Traian.

Scenă din Piesa documentară „Sidy Thal”
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Servicii publice

În cadrul campaniei „Împreună pentru 
oameni  Luminează orașul prin bine”, 600 
de pachete cu produse alimentare au fost 
distribuite persoanelor vulnerabile din 
Timișoara. Este vorba despre persoane cu 
dizabilități, vârstnici, familii cu venituri 
mici, beneficiari ai cantinei sociale, ajutor 
social, alocație de sprijin pentru familie, 
aflați în evidența Direcției de Asistență 
Socială a Municipiului Timișoara. 

Pachetele au fost distribuite în trei cen
tre ale direcției, respectiv Centrul de asis
tență comunitară Freidorf, Cantina Socială 
și Serviciul Reziliență și Mobilizare 
Comunitară.

În cadrul aceleiași campanii, persoa
nele pot beneficia de un consult medical 
gratuit.

Acțiunea de sprijin umanitar a fost 
organizată de Direcția de Asistență Socială 
în parteneriat cu Biserica Adventistă de 
Ziua a Șaptea și Asociația ADRA România.

Viața de câine poate fi lipsită
 de griji 

Intervențiile pentru câinii înscriși până 
acum în program au decurs bine, iar aceștia 
sau întors acasă sănătoși, microcipați și înre
gistrați. 

Unul dintre cei mai recenți pacienți ai cli
nicii veterinare unde se fac sterilizările este 
cățelușa Taniei, o metisă cenușie foarte prie
tenoasă. 

„Șosețica a ajuns la noi de pe stradă, au 
aduso copiii anul trecut, în octombrie, când 
era încă un puiuț mic. Iau pus numele după 
un desen animat și pentru că are lăbuțele 
albe. Am fost de acord să o păstrăm, dar tre

Campania de sterilizare gratuită a 
câinilor continuă la Timișoara
Primăria Municipiului Timișoara 
derulează o campanie de sterilizare 
gratuită a câinilor de rasă comună 
(metiși). Dacă locuiți în oraș și aveți 
venituri care nu depășesc salariul 
mediu brut pe economie, vă puteți 
înscrie patrupedul pentru a beneficia 
gratuit de această intervenție, prin 
e-mail la adresa alexandra.pintea@
primariatm.ro sau la numărul de 
telefon dedicat - 0745232005. 

Pachete cu alimente pentru persoanele 
vulnerabile din Timișoara

buia să o sterilizăm. Dacă nu am fi putut 
beneficia de sprijinul primăriei, neam fi dus 
până la urmă cu ea la un cabinet privat. Mie 
teamă să nu facă pui, pentru că nu am ce să 
fac cu ei. Fiind la curte, alți câini pot sări gar
dul și am vrut să ne asigurăm că acest lucru 
nu se întâmplă. Deși face multe năzbâtii, e 
foarte inteligentă și o iubim foarte mult”, a 
spus Tania, stăpâna cățelușei.

Programarea și intervenția au decurs fără 
probleme, iar beneficiarii îi îndeamnă și pe 
alți proprietari să își aducă patrupezii la ste
rilizat.

„Am auzit de campanie de pe grupurile 
de mămici. Am verificat, am sunat și am făcut 
programarea. Doamna de la recepție a fost 
foarte amabilă, a cântărito, iam dat și dată 
de naștere, pentru că nu știam când a fost 
născută. E un lucru foarte bun și e de apreciat 
că primăria se implică. Ar fi foarte bine dacă 
ar exista mai multă bunăvoință și din partea 

oamenilor să își sterilizeze animalele, pentru 
că, după cum vedem, opțiuni există”, a mai 
spus Tania.

Campania se va desfășura pe o perioadă 
de doi ani și are ca scop scăderea ratei de 
abandon a câinilor, cauzată de înmulțirea 
necontrolată.  Pentru a simplifica procedura 
de înscriere, primăria a alocat un număr de 
telefon special  0745232005  la care puteți 
suna pentru programări de luni până joi, 
între orele 8.00 - 16.30 și vinerea între 8.00 
- 14.00. De asemenea, vă încurajăm să utili
zați adresa de e-mail alexandra.pintea@
primariatm.ro, pentru a solicita înscrierea și 
pentru a transmite informațiile necesare 
(numele și prenumele, adresa de domiciliu, 
un număr de telefon valid).

Avantajele sterilizării:
 animale mai sănătoase și mai cuminți
 locuințe mai curate
 mai puțini câini fără stăpân pe stradă

Sterilizarea, microciparea și 
vacci  narea câinilor sunt obligatorii 
prin lege. Amenzile pentru 
nerespectarea acestor prevederi 
sunt cuprinse între 5.000 și 10.000 
lei. Sterilizarea e gratuită. 

Adresa: Bulevardul C.D. Loga, nr. 1,  
cod poștal 300030
Telefon: 0256 969

Email: primariatm@primariatm.ro, 
monitor@primariatm.ro

Website: www.primariatm.ro
https://sesizari.primariatm.ro

Primăria Municipiului Timișoara

Tiparul: S.C. TIPOGRAFIA PROD COM Târgu-Jiu
Tel: 0253-21.29.91, Fax: 0253/218343

E-MAIL: tipografia.prodcom@gmail.com

Pre-pres & print:

CifrA  lunii

2.600
de arbori plantați 
la Timișoara în această toamnă
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Caleidoscop

Ilustrăm Timișoara prin ochii cititorilor. 
Așteptăm pozele voastre pe adresa de e-mail monitor@primariatm.ro. Poza 

lunii

Echipa Voluntim sa format cu pași mici, însă 
hotărâtă să facă lucruri mari. Azi numără aproxi
mativ 3.000 de voluntari, care au muncit, însu
mat, mai bine de 30.000 de ore pentru bunul 
mers al evenimentelor. O mobilizare impresio
nantă, fără de care multe lucruri nu ar fi fost posi
bile.  Din echipă fac parte oameni de toate vâr
stele, de la 16, la peste 70 de ani, cu profesii și 
aptitudini diferite, care au ajuns să formeze o 
mare familie.

„Generația tânără ma uluit anul acesta. Nu 
mă gândeam că avem în oraș atât de mulți tineri 
excepționali, de cuvânt și foarte implicați. În 
echipa care sa format, tinerii au învățat foarte 
multe de la cei mai în vârstă despre punctuali
tate, despre respectarea cuvântului dat, impli
care, spirit, răbdare și inițiativă. Seniorii au învă
țat de la tineri despre tehnologie”, a spus Cristina 
Pop, coordonatoarea echipei de voluntari. 

Profil de voluntar
Dedicați muncii pe care o fac, de care 

depinde, de altfel, reușita proiectelor, fiecare 
dintre voluntarii TM2023 are propriile motivații. 
Însă, cu toții au în comun un lucru: pasiunea pen
tru oameni. Se implică în activități în timpul pau

Voluntarii TM2023: oamenii din spatele scenelor, 
cei care au făcut ca lucrurile să se întâmple

zelor de masă, după serviciu, după școală, în 
weekenduri sau în puținul timp liber. Toți spun 
că nu simt oboseala și fac totul cu mult drag și 
determinare.  

La 74 de ani, Elena Ciulan are o energie 
admirabilă. „Mam implicat în foarte multe pro
iecte și de multe ori îmi părea rău că nu aveam 
timpul necesar să fac și mai mult. Cel mai mult 
mia plăcut la Muzeul Apei. Îmi amintesc că a fost 
o întâlnire cu copiii și eram la poartă, la primire. 
Leam arătat lacul cu broscuțe, iar ei au fost 
extrem de entuziasmați și au mers grămadă la 
lac. Mam bucurat foarte mult pentru că iubesc 
copiii. Mia plăcut să împart afișe și pliante prin 
oraș, să vorbesc cu oamenii. Mergem la aeroport 
și întâmpinăm oaspeții cu pliante și informații 
despre programul cultural din Timișoara. Mă simt 
în elementul meu pentru că îmi place contactul 
cu oamenii.”

Dragoș Bârlădianu este cel mai tânăr volun
tar și este pasionat de artă. Are doar 16 ani, dar 
datorită implicării și a responsabilității de care a 
dat dovadă, a devenit coordonator de echipe. 

„Am început această călătorie în iunie, întro 
zi memorabilă. Abia am așteptat să împlinesc 16 
ani, ca să mă pot implica în proiecte și chiar de 

ziua mea am avut primul proiect. Iubesc arta în 
toate formele sale și îmi doresc să pot ajuta 
oamenii în dezvoltarea culturală. Am avut multe 
de învățat din această experiență. Am învățat de 
la seniori despre răbdare și comunicarea cu alte 
persoane, unde nu excelam. Probabil cea mai 
mare satisfacție pe care o poate avea un voluntar 
este să vadă că lumea e mulțumită.” 

Deși face parte din rândul celor mai tineri, 
Răzvan Barbu a devenit coordonatorul departa
mentului de design. Este unul dintre cei mai activi 
voluntari și a participat la foarte multe proiecte. 

„Am făcut de toate: de la grafică pentru afișe, 
la plantat copaci. Am scanat bilete, am cărat 
boxe, orice a fost nevoie. Am păzit chiar și un 
dragon imens de lemn, care urma să intre întrun 
spectacol de teatru. Cu o seară înainte de Bac eu 
făceam voluntariat. Am făcut mereu totul cu plă
cere și atunci nu am simțit că muncesc. Când mă 
uit în urmă, la tot ce sa întâmplat anul acesta și 
văd cât de mult sa dezvoltat Timișoara, chiar 
sunt impresionat.” 

Sunt doar câțiva dintre voluntarii cărora tre
buie să le mulțumim pentru un an fascinant din 
istoria orașului. Toți la fel de dedicați, dornici să 
ajute, să contribuie la binele comunității. 

Echipa cu cele mai bune rezultate
Pe lângă aprecierea turiștilor și a participan

ților la evenimente, echipa voluntarilor din 
Timișoara a primit și recunoaștere internațio
nală  Titlul de „Best Practice”.

 „Mă bucură foarte mult că sau pus bazele 
unui plan și a unei rețele internaționale de 
voluntari. Pentru noi, când am venit în echipă, a 
contat foarte mult să avem sprijin de la cineva 
care să ne spună cum a fost și în alte țări. 
Ulterior neam dat seama că noi am făcut mult 
peste și am fost declarați «Best Practice». 

Urmează să mergem în viitoarele capitale, 
să fim speakeri pentru ei, pentru că întradevăr 
neam adaptat și am făcut foarte multe proiecte 
care să ajute la coagularea echipei de voluntari 
și la păstrarea voluntarilor pe termen lung”, a 
precizat Cristina Pop. 

Voluntarii entuziaști ai Capitalei Culturale

Eu sunt din Constanța și ieșeancă la origine. 
Am studiat toate împreună la Iași și am hotărât 
să facem o excursie la Timișoara. Sunt pentru 
prima dată întro Capitală Europeană a Culturii. 
De asta am și venit, pentru că la Sibiu nu am 
apucat să merg. Orașul este superb, ați moștenit 
niște clădiri foarte frumoase. Din nefericire, multe 
dintre ele sunt în suferință. Se vede că pentru ani 
de zile nu sa făcut mare lucru. Nea plăcut 
călătoria cu tramvaiul  e silențios și curat. Și am 
observat că e curățenie în oraș. Bastionul este 
foarte frumos. 

Avem bilete rezervate la expoziția Brâncuși, un 
eveniment unic la care neam dorit să ajungem. 
Am văzut că sunt foarte multe evenimente și o să 
vizităm, desigur, și alte expoziții. Rămânem până 
sâmbătă și încercăm să ne bucurăm cât putem 
de aceste zile.

„Turist în Timișoara”

„

„

Silvia - Constanța, Gabriela - Brașov, Octavia - Botoșani

Anul 2023 a însemnat pentru Timișoara o adevărată călătorie în universul culturii. Sute de eve-
nimente au animat piețele, străzile cartierelor și parcurile orașului. În spatele scenelor s-a aflat 
însă un număr impresionant de voluntari. De la oameni foarte tineri, la vârstnici, toți s-au 
implicat trup și suflet pentru ca lucrurile să funcționeze cât mai bine. 
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